
Изминали са по-малко от 
седем десетилетия от края на 
Втората световна война, период 
в който сред другите новости е и 
„прощъпулникът“ на Централното 
разузнавателно управление (ЦРУ) 
на Щатите. И тогава, запитан 
от пресата „Какво знаете за 
Китай?“, новоназначеният „главен 
шпионин“ Алън Дълес откровено-
заядливо отговаря: „Аз нищо 
не знам, но ме успокоява, че и 
председателят Мао също не знае 
всичко за тази страна...“

Днес, 70 години по-късно, този 
въпрос би предизвикал много и 
разнообразни отговори, а думите 
„не знам“ биха опозорили всеки 
политик, да не говорим за военни 
или разузнавачи.

А един от най-ясните отговори 
е на френски професор заявил: 
„Китай не е нация, а цяла 
цивилизация!“.

Тези размисли, предизвика 
у мен, откритата наскоро в 
град Гуанджоу международна 
конференция „Да разберем 
Китай“, анализираща 
историческите промени в 
огромната азиатска страна за 
последните сто години.

„Ключът за разбирането на 
Китай – подчерта в приветствието 
си до форума председателят 
Си Дзинпин – е разбирането 
на модернизацията в китайски 
стил.“ Основни моменти в 
неговото послание бяха, че 
сега страната върви към 
„всеобхватно изграждане на 
модерна държава в китайски стил 
и към реализация на великото 
национално възраждане“, както 
и това, че „Китай полага усилия 
за създаването на общност на 
споделена съдба, чрез което 
свързва своето бъдеще с това на 
цялото човечество“ – в името на 
общ просперитет.

Тези формулировки в момента, 
когато КНР заема все по-уверено 
лидерското място в световната 
икономика и е основен двигател 
на мира и социалния напредък 
в света, са достатъчно ясни за 
всеки трезвомислещ човек.

Петър Герасимов

Да разбереш 
Китай
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2Дин Сюесян на Световната 
среща за климата в Дубай
Членът на Постоянния комитет 
на Политбюро на ЦК на ККП и 
вицепремиер Дин Сюесян посочи 
пред форума, че Парижкото 
споразумение е поставило 
началото на глобалното 
сътрудничество, в което Китай 
винаги е спазвал ангажиментите си.

Традиционното приятелство 
между Китай и България 
остава непреходно, каза 
посланик Дун Сяодзюн в 
края на мандата си 
Ще ни липсват сърдечните и 
гостоприемни българи и безценните 
приятелства, които създадохме в 
България, сподели заминаващия си 
китайски дипломат.

I I

Резерватът  
„Джалон” 

Пет хилядолетия  
китайска култура13

I стр. 8 – 9

Китай отново е 
миротворец и сочи 
пътя за разрешаване 
на израелско-
палестинския 
конфликт

4

Хонцун – селото, уловено в 
китайската живописна картина
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Дин Сюесян на Световната 
среща за климата в Дубай

Ч
ленът на Постоян- 
ния комитет на 
Политбюро на ЦК 
на ККП и вице- 
премиер Дин Сюе- 
сян присъства на 

Световната среща за клима-
та (COP28) в Дубай.

В изказването си пред 
форума той посочи, че Па-
рижкото споразумение е по-
ставило началото на гло-
балното сътрудничество 
за справяне с изменение-
то на климата, в което Ки-
тай винаги е спазвал свои-
те ангажименти и е давал 
важен принос за справяне 
с предизвикателствата, на-
сърчавайки с всички сили 
зеленото развитие, енергий-
ната трансформация.

В Дубай Дин Сюесян 
се срещна също с лидери-
те на ОАЕ, Замбия, Куба и 
Малдивите, както и с гене-
ралния секретар на ООН 

Антониу Гутериш и обме-
ни с тях мнения за засилва-
не на двустранното сътруд-
ничество и подобряване на 
глобалното управление.

новини

а 29 ноември 
почина Хенри 
Кисинджър –
бивш държавен  
секретар на Съе- 
динените аме-

рикански щати и приятел 
на китайския народ. Той е 
най-известният американ-
ски дипломат след Втората 
световна война, който има 
значителен принос за на-
сърчаването на дипломати-
ческите отношения между 
Китай и САЩ и посредни-
чеството в Близкия изток. 
На 30 ноември председате-
лят на Китай Си Дзинпин 
изпрати съболезнователна 
телеграма до президента 
Джо Байдън.

Установяването на ди-
пломатическите отноше-
ния между САЩ и Китай 
е едно от най-важните по-
стижения на дипломатиче-
ската кариера на д-р Ки-
синджър. През 1971 г. той 
тайно посети Китай с ос-
новна цел реализирането 
на посещение на президен-
та Никсън. През следващи-
те 50 години Кисинджър 

посещава страната повече 
от 100 пъти. През юли тази 
година председателят Си 
Дзинпин се срещна с Ки-
синджър в Пекин и високо 
оцени неговия важен при-
нос в процеса на нормали-
зиране на китайско-амери-
канските отношения. 

Кисинджър вярваше, че 
китайската култура няма 
експанзионистични тен-
денции, а се насочва на-
вътре към собственото си 
общество. Той вярваше и в 
това, че Съединените ща-
ти трябва да се ангажират 
с Китай. 

„Езикът, културата и 
политическата система 
на Китай са символи на 
китайската цивилизация“, 
казва още той. „Трябва да 
разберем изключително-
то значение на принципа 
за единен Китай за тази 
страна“, и не на послед-
но място, че „отношения- 
та между САЩ и Китай 
са от решаващо значение 
за мира и просперитета на 
двете страни, както и на 
целия свят“. 

„Мъдростта на 
Кисинджър“ е важно 
наследство на САЩ

Н

о време на уча- 
стието си в 6-ото  
международно 
изложение за 
внос в Китай, 
кубинският пре-

миер Мануел Мареро да-
де интервю за Китайската 
медийна група, в което по-
сочи, че „Един пояс, един 
път“ е „въплъщение на гло-
балната инициатива на Ки-
тай, отразява идеите и ви-
зията на председателя Си 
Дзинпин, които надхвър-
лят рамката на самия Ки-
тай, и се разпространяват 
върху целия свят, целейки 
общ просперитет и разви-
тие на всички страни“. По 

думите на Мареро „Един 
пояс, един път“ е „широ-
ко отворена и държавите 
по света могат да се въз-
ползват от нея“.

По думите на Мареро, 
срещата му с председате-
ля Си Дзинпин ще окаже 
дълбоко влияние върху ук-
репване и развитие на ки-
тайско-кубинските връзки. 
Отношенията между двете 
страни са особено активни 
в политическата област, те 
си оказват взаимна подкре-
па в редица международ-
ни дейности. Куба и Ки-
тай имат огромен потен-
циал за бъдещо сътрудни-
чество в много сфери.

Куба и Китай 
имат огромен 
потенциал за бъдещо 
сътрудничество

П

П

К

о повод 32-рия 
международен 
ден на хората с 
увреждания Ки-
тайският уни-
верситет по ко-

муникации и ЮНЕСКО 
организиха в Пекин семи-
нар на тема „Достъпна ин-
формация и защита на чо-
вешките права“. Участници 
от Китай, Франция, Мон-
голия, Малайзия и други 
страни дискутираха пъти-
щата и методите за по-до-
брото приобщаване на хо-
рата с увреждания към об-
ществото и насърчаване на 
достъпното разпростране-
ние на информация, което 
да им позволи да водят не-
зависим живот.

итай и Индия се 
споразумяха да 
проведат 21-вия  
кръг от прего-
вори на ниво 
командир, за да 

насърчат разрешаването на 
граничния си спор. Спора-
зумението беше постигна-
то по време на 28-ата сре-
ща на Работния механизъм 
за консултации и координа-
ция по граничните въпроси, 
в която от китайска стра-
на участва Хон Лян, гене-
рален директор на Департа-
мента по гранични и океан- 
ски въпроси на МВнР на 
Китай, и секретарят на 
Отдела за Източна Азия в 
МВнР на Индия Гуранга-
лал Дас.

Семинар „Достъпна информация 
и защита на човешките права“

Китай и Индия подновяват 
преговорите по граничния си спор

Форумът има за цел да 
изгради платформа за меж-
дународен обмен, сътруд-
ничество и да демонстри-
ра постиженията на Китай 
в областта на достъпното 

разпространение на ин-
формация, допринасяйки 
за изграждането на цифро-
во приобщаващо общество, 
основано на „равенство, ин-
теграция и споделяне“.

Двете страни изтъкна-
ха положителния напредък, 
постигнат в преговорите за 
уточняване на китайско-ин-
дийската граница и прове-
доха задълбочена и констру-
ктивна дискусия по теку-
щи въпроси. Те се обеди-
ниха около виждането, че 
е необходимо да се запази 

инерцията на дипломатиче-
ските и военните разговори, 
както и да се подобрят ме-
ханизмите за преговори и 
консултации, да се спазват 
постигнатите до момента 
споразумения и да се под-
държат съвместно мирът и 
спокойствието в гранични-
те райони.
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潮头观澜｜数据折射长三角一体化发展高质量底色
以 4 % 的 国 土 面 积，

创 造了近 1 / 4 的 经 济总
量— — 在中国经济版图
上，有一片通江达海的热
土，这就是沪苏浙皖合抱
而成的长三角。

11月30日，习近平总书
记在上海主持召开深入
推进长三角一体化发展座
谈会并发表重要讲话，充
分肯定了5年来取得的成
绩，指出“强劲活跃的增长
极功能不断巩固提升”。

如何理解长三角一体
化发展的高质量“底色”？
数字之中有乾坤。

打造强劲增长极
统计数据显示，2018

年 以 来，长 三 角 地 区
GDP占全国的比重始终
保持 在 24% 左右，呈稳
定发展态势。GDP过万
亿 元 的 城 市从6 个 提 升
到8个，约占全国万亿城
市总数的1/3。

2022年，长三角地区
进出口总额占全国的比
重在36%左右，港口集装
箱吞吐量约占全国比重
3 8%，主要机 场货邮吞
吐量约占全国比重35%，
世界级的港口群、机场群
加快构建。

培育发展新动能
5年来，长三角地区不

断提供高水平科技供给，
助推全国高质量发展。

到2022年底，这里集

全面增进民生福祉
从“地缘相近、人缘相

亲”的自发亲近，到国家
战略引导的相向而行，长
三角地区“打破行政边界”
，越来越多居民感到“不
是一 个 地 方，胜 似一 个
地方”。

基 础设 施 “一张网 ”：
长三角地区高铁里程超
6700公里，陆域所有地
级市都有动车通达。

民生服务“一卡通”：轨
道交通“一码通行”已实现
长三角10个城市扫码便
捷通行；“门诊费用跨省
直接结算试点”已覆盖长
三角全部41个城市1.5万
余家医疗机构。

包括“新生儿入户”“开
具户籍证明” “医保关系
转移接续”等在内，长三
角地区已有152项服务可
以跨省通办，全程网办超
680万件。

此次座谈会上，习近平
总书记赋予长三角一体
化 发 展 更 重的任 务、更
高的使命——“推动长三
角一体化发展取得新的
重大突破，在中国式现代
化中走在前列，更好发挥
先行探路、引领示范、辐
射带动作用。”

展 望未 来，长 三角一
体化发展新篇章正加速
写就。

高质量发展“点亮”三峡
12月1日，船舶有序通过三峡双线五级船闸（无人机
照片）。截至11月25日，三峡船闸2023年过闸货运
量超1.56亿吨，突破2022年全年货运量历史最高
纪录。今年以来，三峡船闸共运行10210闸次，过船
39463艘次，通过旅客16939人次。自2003年通航
以来，三峡船闸已安全高效运行20年，累计过闸货
运量19.96亿吨。
近年来，围绕生态优先、绿色发展、文化传承和乡
村振兴的主旋律，地处三峡库区的重庆市万州区、
奉节县、巫山县，湖北省宜昌市的秭归县、兴山县积
极探索绿水青山向金山银山增值转化的实现路径，
实践文旅融合与乡村振兴的双向互动，以产业绿色
转型升级、三峡库区自然人文特色挖掘等为抓手，
持续推进“生态产业化、产业生态化”，逐渐形成一江
碧水、满山红叶、诗画三峡、脐橙走廊、大国水利等
品牌的高质量发展新路子。

新华社北京12月2日电
记者从中国国家铁路集团
有限公司获悉，截至2日，
中老铁路开通运营迎来
两周年，运输安全保持稳
定，累计发送旅客2420万
人次，发送货物2910万
吨，黄金大通道效应日益
凸显，为区域经济社会发
展注入新活力。

国铁集团国际部负责
人 介 绍，中老 铁 路 开通
运营两年来，国铁集团坚
持高标准、可持续、惠民
生，与 老 挝铁 路 部门密
切协作，切实运营好、管
理好中老铁路，在持续打
造中老人民的发展路、幸
福路、友谊路上取得明显 
成效。

数据显示，中老铁路全
线每月旅客发送量由开通
初期的60多万人次增至目
前的110多万人次。其中，
国内段，日均开行旅客列
车51列，单日最高发送旅
客8.3万人次，累计发送旅
客2046万人次；老挝段，
日均开行旅客列车由开
通初期的4列增至目前的
10列，单日最高发送旅客
10197人次，累计发送旅

中老铁路开通运营两年来为区域经济
社会发展注入新活力

客374万人次。
与此 同 时，中 老 两国

铁路部门加强货物运输
组织，提升运输能力和效
率，跨境货物列车每日开
行数量由开通初期的2列
增加到目前的14列。一是
拓展跨境货运产品，开行
定点、定时、定线、定车次
的中老铁路“澜湄快线”国
际货物列车达400列，货
物运输辐射老挝、泰国、
越南、缅甸等12个“一带一
路”共建国家和国内31个省
（区、市）主要城市。二是
积极探索“中老铁路+中欧
班列”等国际运输新模式，

老挝、泰国等国家至欧洲
铁路直达运输时间缩短至
15天。

中老铁路加速了人流、
物流、资金流、信息流的
流 动，跨境 货物品类由
开通初期的橡胶、化肥、
百货等10多种扩展至电
子、光伏、通信、汽车等
270 0多种，有效带动万
象赛色塔综合开发区、
磨丁经济特区等经济园
区 发 展，带动老 挝铁矿
石、木薯粉、橡胶等产量
明显增加，促进了沿线各
类 产业扩能升级和国际
经贸往来。

；研发经费投入总量 超
9000亿元，占全国比重近
30%；同时，还拥有全国
近1/3的有效专利和1/4的
有效商标。

从集成电路到人工智
能，从生物医药到新能源
汽车，长三角加快打造世
界级产业集群——

集成电路企业的总营
收占全国半壁江山，人工
智能产业规模在全国占
比约为1/3。今年前三季
度，新能 源汽 车产量 超
过260万辆，在全国同期
产量中占比超四成。

拓宽生态优势
因水而兴、与水共融，

生态是长三角地区高质
量发展的底蕴。

2022年，长三角地区
41个城市PM2.5浓度为
31微克/立方米，较2018
年下降26.2%。594个地
表水国考断面水质优良
水体比例为89.4%，全面
消除劣Ⅴ类断面。

天 更 蓝、水更 清的背
后，有生态环境共保联治
的贡献。联合河（湖）长
制、新安江流 域生 态补
偿机制等制度创新皆发
源于长三角，为跨界水体
共保联治在长三角乃至
全国的复制、推广提供了
可借鉴的范本。

聚11.6万家高新技术企
业，占全国比重 近3 0%
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скам да Ви ка-
жа една тайна, 
за мен е чест да 
бъда най-дълго 
служилият ки-
тайски посланик 

в България. Това заяви по-
сланик Дун Сяодзюн, който 
в словото си на прощалния 
прием нарече България „зе-
мя на съкровищата“. 

„Мандатът ми в София 
продължи 4 години и девет 
месеца. През този период 
със съвместни усилия две-
те страни постигнаха го-
лям напредък“, подчерта 
посланикът в словото си 
пред присъстващите гости 
на събитието преди окон-
чателното му отпътуване 
от България. 

Негово Превъзходител-
ство посочи и няколко кон-
кретни примера на развива-
щото се българо-китайско 
сътрудничество, сред кои-
то Демонстрационната зона 
на сътрудничество в облас-
тта на селското стопанство 

И
между Китай и страните от 
Централна и Източна Ев-
ропа, която се развива ста-
билно, откриването на ра-
ботилница „Лубан“ в Бъл-
гария. Годишният търгов-
ски обмен между Китай и 
България от 2,6 млрд. дола-
ра през 2018 г. е нараснал 
до 4,1 милиарда долара през 
2022 г., което е ръст от 60%.

Да се сбогуват с пос- 

Традиционното приятелство между Китай и 
България остава непреходно, каза посланик 
Дун Сяодзюн в края на мандата си в София

листи и много лични прия- 
тели на дипломата. Тук бя-
ха и много от посланиците 
от дипломатическия корпус 
в София. 

„Ще ни липсват сърдеч-
ните и гостоприемни бълга-
ри. Най-много ще ни липс-
ват безценните приятелства, 
които създадохме в Бълга-
рия“, сподели Негово Пре-
възходителство и подчерта, 
че през изтеклите години 
е усетил дълбокото, тради-
ционно приятелство меж-
ду Китай и България, кое-
то остава непреходно.

„Следващата година от- 

белязваме 75 години от ус-
тановяването на диплома-
тическите отношения меж-
ду Китай и България, на-
помни Дун Сяодзюн. „На-
дявам се, че двете страни 
ще приемат това като ва-
жна възможност за по-на-
татъшно укрепване на съ-
трудничеството, използва-
не на потенциала и пола-
гане на непрестанни уси-
лия за изграждане на още 
по-добри отношения между 
Китай и България“, изрази 
надежда заминаващият си 
китайски посланик.

Любомир михайЛов

Електрификацията – в основата на постигане  
на „двойните въглеродни цели”

лектрификацията ще иг-
рае ключова роля в пос-
тигането на нисковъгле-
родното развитие на Ки-
тай, особено в сектори 
като стоманодобивната 

индустрия, строителството и транс-
порта. Стремежът на Китай към 
електрификация напредва стабил-
но през последните няколко годи-
ни, вървейки успоредно с развитие-
то на нови алтернативни източни-
ци на зелена енергия. Това опреде-
лено ще играе важна роля в пости-
гането на така наречените двойни 
въглеродни цели, а именно пик на 
въглеродните емисии на страната 
до 2030 г. и въглероден неутрали-
тет до 2060 г.

„Електрификацията е важна 
стратегия за страната, която ще 
спомогне за постигане на целите 
за въглеродна неутралност чрез зна-
чително ограничаване и намаля-
ване на крайното потребление на 
енергия чрез по-висока ефективност 
в много области“, коментира Гун 
Дзинчън, изследовател във Факул-
тета по екологични науки и инже-
нерство на Пекинския университет.

Международната агенция по 

Е

енергетика определя термина „елек-
трификация“ като замяна на техно-
логии или процеси, които използ-
ват изкопаеми горива, като двига-
тели с вътрешно горене и газови 
котли, с електрически задвижвани 
еквиваленти, например електри-
чески двигатели или термопомпи. 
По този начин се постига по-голя-
ма енергийна ефективност, нама-
лява се търсенето на енергия и се 
увеличава нисковъглеродното про-
изводство, имайки предвид, че все 

Ще НИ лИпСВАТ СъРДечНИТе И 
ГОСТОпРИеМНИ бълГАРИ И безЦеННИТе 
пРИяТелСТВА, КОИТО СъзДАДОхМе В 
бълГАРИя, СпОДелИ зАМИНАВАЩИя СИ 
КИТАйСКИ ДИплОМАТ

на все повече електрически пещи 
за стоманодобив също може зна-
чително да подобри енергийната 
ефективност и да намали емисиите 
на основни замърсители на възду-
ха (основно азотен диоксид), с по-
вече от 80 процента до 2060 г.

Според Китайския съвет по 
електроенергия делът на електри-
ческата енергия в цялостното край-
но потребление на енергия в Китай 
се очаква да надхвърли 30 процента 
до 2025 г. Към настоящия момент 
този коефициент е около 27%, което 
вече е по-високо от средните про-
порции в световен мащаб. Степента 
на електрификация в индустриал- 
ния и строителния сектор в момен-
та в Китай е съответно 26,2 и 44,9 
процента. В сектора на транспор-
та този коефициент все още е из-
ключително нисък – едва 3,9 про-
цента. Въпреки това страната вър-
ви напред с електрификацията на 
транспорта, като към момента са 
инсталирани над 5,2 милиона еди-
ници зареждащи станции, създаде-
ни през последните няколко годи-
ни, създавайки най-голямата мре-
жа за зареждане на електрически 
автомобили в света.

повече електрическа енергия ид-
ва от зелени устойчиви енергийни 
източници. 

В транспортния сектор напри-
мер Китай е пионер в разработва-
нето и популяризирането на елек-
трически превозни средства, чието 
нарастващо практическо използва-
не и разширяване допринасят зна-
чително за по-чиста и по-устойчива 
транспортна система. Електрифика-
цията в промишленото производ-
ство на стомана и инкорпорирането 

аКтуално

ланик Дун Сяодзюн в хо-
тел „Рамада“ бяха дошли 
български политици, обще- 

ственици и културни дейци, 
представители на българ- 
ски институции, журна- 
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Коментари

С
ветът беше зата-
ил дъх преди ис-
торическата сре-
ща на върха в 
Сан Франциско 
между президен-

та Си Дзинпин и президен-
та Джо Байдън, която мо-
жеше да спре хода на от-
ношенията между Китай и 
САЩ надолу и по този на-
чин да закотвят света. Като 
се имат предвид сериозни-
те насрещни ветрове и по-
следователните кризи, пред 
които е изправен светът - 
пандемията, която се случ-
ва веднъж на век, бавно-
то глобално икономическо 
възстановяване и геополи-
тическите избухвания, на-
деждите бяха големи. 

Дългоочакваната сре-
ща на върха можеше да 
помогне за постигане на  
разведряване между двете 
страни и вливане на поло-
жителна енергия в глобал-
ното развитие. 

След четиричасова от-
кровена и задълбочена дис- 

кусия по въпроси от реша-
ващо значение за двустран-
ните отношения двамата 
президенти се съгласиха да 
възстановят редовната ко-
муникация както на високо 
ниво, така и във военно от-
ношение, и постигнаха на-
предък по редица ключови 
въпроси, включително съз-
даването на правила за из-
куствения интелект. 

Изглежда, че положи-
телното послание, отразено 
в позициите на двете стра-
ни, както и личните взаи-
модействия между двамата 
държавни глави в кулоари-
те на АТИС, засилва дове-
рието в света да очаква раз-
мразяване на отношения-
та между двете суперсили. 

Постигнатото в Сан Фра- 
нциско има значение, но 
то не е достатъчно, отбе-
лязва в анализ китайско-
то англоезично издание 
„Глобъл таймс“ и посочва, 
че тлеещите различия все 
още остават както в идео-
логическата област, така и в 

практическата. А съперни-
чеството все още изглежда 
като предопределено и не-
избежно от страна на САЩ. 
Казано по-ясно, ако САЩ 
продължат да виждат Ки-
тай като постоянен съпер-
ник, който трябва да бъде 
преодолян, за да се запази 
глобалната американска хе-
гемония, това ще бъде мно-
го опасно и за двете страни, 
и за света като цяло. 

Повече от 7000 китайски 
компании имат бизнес в 
САЩ. Сред тях само чле-
новете на Китайската гене-
рална търговска камара са 
инвестирали общо над 137 
милиарда щатски долара в 
страната, създавайки над 
230 000 работни места. Ако 
такава взаимозависима тър-
говска връзка бъде прекъс-
ната, и двете страни ще пре-
търпят огромни загуби, из-
тъква „Глобъл таймс“.

Президентът на Китай 
Си Дзинпин даде своя от-
говор в Сан Франциско: 
Ако някой види другата 

страна като основен кон-
курент, като най-сериозно-
то геополитическо предиз-
викателство и заплаха, то-
ва ще доведе само до де-
зинформирана политика, 
погрешни действия и не-
желани резултати.

Какво следва след сре-
щата в Сан Фрациско? Ки-
тай е готов да бъде парт-
ньор и приятел на САЩ. 
Необходими са обаче по-
вече политически ангажи-
менти и реални действия от 
страна на САЩ, за да се из-
бегне пресичане на черве-
ната линия по най-чувстви-
телните въпроси, като въ-
проса за Тайван. 

Въпреки обещанията 
на Вашингтон за отговор-
но управление на отноше-
нията с Китай и за избяг-
ване на конфликти, САЩ 
продължават да създават 
повече източници на на-
прежение, като неоснова-
телни обвинения, допъл-
нителни санкции и измис-
лени твърдения.

Какво следва за Китай и САЩ след срещата  
в Сан Франциско

Постигнатото 
в Сан Франциско 
има значение, 
но то не е 
достатъчно, 
отбелязва в анализ 
китайското 
англоезично 
издание „Глобъл 
таймс“ и посочва, 
че тлеещите 
различия все още 
остават както в 
идеологическата 
област, така и в 
практическата

страницата подготви  
Любомир михайЛов

Н

Н

а 28 ноември в 
Пекин бе откри-
то Първото меж-
дународно изло-
жение за насър-
чаване на вери-

гата за доставки. Изложе-
нието приветства участие- 
то на множество амери-
кански и европейски ком-
пании. Броят на тези учас-
тници далеч надвиши оч-
акванията, представлявай-
ки 36% от всички чуждес-
транни изложители, отбе-
лязват китайски медии. 

Това е първото изложе-
ние на национално ниво в 
света, което се фокусира 
върху веригата за доставки. 

На него бяха обособени ня-
колко тематични изложбе-
ни зони като интелигентни 
автомобили, зелено селско-
стопанско производство и 
цифрови технологии. За пет- 
те дни на изложението по-
вече от 500 местни и чуж-
дестранни предприятия от 
55 страни и региона пред-
ставиха своите нови техно-
логии, продукти и услуги в 
различни вериги в Китай.

Заслужава да се отбеле-
жи, че само няколко часа 
преди откриването на изло-
жението Белият дом прове-
де конференция за устойчи-
вост на веригата за достав-
ки, обявявайки създаването 

на Комитет за устойчивост 
на веригата за доставки. Ос-
новна цел на това е преду-
преждение за прекъсване на 
доставките в сферата на по-
лупроводниците и стимули-
рането на вътрешното про-
изводство на основни лекар-
ства в страната. САЩ твър-
дят, че тези мерки са от ре-
шаващо значение за иконо-
миката и националната си-
гурност. 

Големият брой амери-
кански и европейски ком-
пании, които взеха участие 
на изложението в Пекин, 
всъщност демонстрира, че 
административните мер-
ки не могат да променят 

пазарните модели и Китай 
не може да бъде изключен 
от глобалните индустриал-
ни вериги и веригите за дос-
тавки.

В допълнение към ак-
тивното поддържане на ста-
билността на световната ин-
дустриална верига и верига-
та за доставки, Китай също 
така непрекъснато предос-
тавя комуникационни плат-
форми и споделя дивиден-
ти за развитие за глобал-
но сътрудничество. На из-
ложението в Пекин броят 
на изложителите от страни, 
които съвместно изграждат 
„Eдин пояс, един път“, зае-
ма повече от 50%. 

аскоро бе прове-
дена 30-ата юби-
лейната нефор-
мална среща на 
лидерите на Азиа- 
тско-тихоокеан-

ското икономическо сътруд-
ничество (АТИС). На нея 
председателят Си Дзинпин 
призова за насърчаване на 
висококачествения растеж 
в региона, като обеща, че 
Китай ще предостави нови 
възможности за модерниза-
цията на всички страни в 
света, реализирайки своята.

През последните 30 годи- 
ни средното ниво на митата 

в Азиатско-тихоокеанския 
регион е спаднало от 17% на 
5%, приносът му към све-
товния икономически рас-
теж е достигнал 70%, сред-
ните доходи на глава от на-
селението са нараснали по-
вече от четири пъти, а един 
милиард души успешно са 
се избавили от бедността. 

Като важен форум за ре-
гионално икономическо съ-
трудничество, АТИС насър-
чава икономическата инте-
грация и помага на реги-
она да се превърне в цен-
тър на световния иконо-
мически растеж. АТИС бе 

създадено малко след края 
на Студената война и още 
от самото начало страните 
насърчават икономическото 
развитие чрез задълбочава-
не на регионалното иконо-
мическо сътрудничество и 
интеграция, като за тази цел 
предложиха редица цели, 
като укрепване на отворе-
ната многостранна търгов-
ска система и намаляване 
на бариерите пред търговия-
та и инвестициите. 

 Всъщност Азиатско-ти-
хоокеанският регион се 
превърна в най-динамич-
ния център на растеж на 

световната икономика, но 
същевременно е изправен  
пред предизвикателства ка-
то антиглобализацията и 
небалансираното развитие. 
На срещата Си Дзинпин 
предложи АТИС да следва 
„първоначалния си дух на 
единство и сътрудничест-
во и да обедини усилията 
си за насърчаване на висо-
кокачествен растеж в реги-
она“. Това отговаря както 
на целите и амбициите на 
АТИС, така и на изисква-
нията на времето.

Американски и европейски компании насърчават 
веригите за доставки в КНР

Юбилейна неформална среща на лидерите на АТИС

На изложението 
повече от 
500 местни и 
чуждестранни 
предприятия от 55 
страни и региони 
представиха своите 
нови технологии, 
продукти и услуги

Последните 30 
години средното 
ниво на митата 
в Азиатско-
тихоокеанския 
регион е спаднало от 
17% на 5%, приносът 
му към световния 
икономически 
растеж е достигнал 
70%, средните 
доходи на глава 
от населението са 
нараснали повече от 
четири пъти
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науКа

рупа китайски уче-
ни откриха нов 
тип керамични 
материали за реа- 
лизиране на па-
сивно охлаждане 

на сгради и спестяване на 
енергия, консумирана от 
климатици, пише в новия 
брой на сп. Science, съобщи 
агенция Синхуа.

Електричеството, из-
ползвано от охладителни-
те системи, представлява 
около 10% от световното 
потребление на електрое-
нергия. Следователно раз-
работването на нови тех-
нологии за охлаждане за 
пестене на енергия и на-
сърчаване на въглеродна-
та неутралност е от реша-
ващо значение. 

Радиационното небесно 
охлаждане е технология за 

пасивно охлаждане, която 
излъчва топлина в космо-
са през атмосферния про-
зорец от 8 до 13 микроме-
тра. Ако излъчената топли-
на е по-голяма от погълна-
тата слънчева енергия, то-
гава дневното радиационно 
охлаждане се постига без 
вложена енергия.

Изследователският екип, 
ръководен от проф. Джао 
Донлян от Школата по 
енергетика и околна среда в 
Китайския югоизточен уни-
верситет, анализира оптич-
ните характеристики на раз-
лични материали в слънче-
вите и инфрачервените лен-
ти въз основа на тяхната 
кристална структура.

Учените изтъкнаха, че  
керамиката, съставена гла- 
вно от алуминиев оксид 
и силициев диоксид с оп- 

ределени структурни дизай-
ни, може да постигне ра-
диационно охлаждане на 
сградите чрез висока сте-
пен на отражение на слън-
чевата светлина и високи 
емисии на инфрачервено 
лъчение. 

Освен това такава кера-
мика е издръжлива, термо-
стабилна и водоустойчива.

Научното изследване съ-
що така представя примери 
за такива керамични радиа-
ционни охлаждащи матери-
али. След използване на та-
кива материали на покрива 
на сградата, потреблението 
на енергия от климатици-
те вътре в сградата може да 
бъде намалено с 26,8 про-
цента в сравнение със сгра-
дите, използващи обикнове-
на бяла боя.

В проучването на Шко- 

Г

Новият път пред китайската мечта за Космоса

В
деня на изстрелването, 
гледайки прякото излъч-
ване от дома си в Сян-
тан, провинция Хунан, 
бащата на Тан Шънд-
зие, Хонбо, споделя уве-

реността си, че синът му ще се 
справи с мисията. Вторият член 
на екипажа Тан Шъндзие, който е 
първият тайконавт от провинция 
Гансу, казва: „Живеем във време, 
което ни позволява да реализира-
ме мечтите си“. В същото време в 
окръг Ци, провинция Хънан, съсе-
ди на Дзян Синлин са се скупчи-
ли около телевизора, за да наблю-
дават техния тайконавт. 

До момента Китай е изстре-
лял 17 космически кораба от се-
рия „Шънджоу“, шест от серия „Ти-
енджоу“ и три модула на космиче-
ската станция „Тиенгон“, посочва 
Радио Китай за чужбина в обши-
рен репортаж за успехите на раз-
виващата се китайска космонавти-
ка. Страната продължава активно 
усилията си за усвояване на Кос-
моса, реализирайки своя отдавнаш-
на мечта. 

Сред хората, дошли да изпратят 
екипажа, бе и Ян Лиуей, първи-
ят китаец, който полетя в Космо-
са преди 20 години. „Времето лети 
неусетно. От първия полет до из-
граждането на нашата орбитална 
станция, вековният копнеж на ки-
тайците към открития Космос се 
превърна в реалност. Като свидетел 
и участник в този процес, аз съм 
горд, разбира се, но също така из-
питвам и известна доза завист към 
младите за възможностите, които 
те имат сега“, казва той.

Ракетата носител „Чанджън-2F“ 
е единствената, използвана за пи-
лотираните космически мисии на 

към инженерните и научни екипи, 
свързани с космическата програма 
на Китай. Благодарение на тях са-
мо за две години страната усвои 8 
ключови технологии като дълго-
срочно пребиваване на хора в ор-
бита, стиковане на различните час-
ти на космическата станция, реге-
неративния контрол на средата в 
нея и грижите за човешкото здраве.

Ако първото поколение тай- 

На 26 октомври в 11:14 часа пекинско време от космодрума 
„Дзиуцюен“ трима тайконавти – Тан Хонбо, Тан Шъндзие и Дзян 
Синлин, поеха на нова мисия към орбиталната станция „Тиенгон“.  
Тя е втората след завършването на „Тиенгон“ и влизането й в 
оптимален режим на работа, и 30-ият полет от старта на Китайската 
програма за пилотирани космически полети.  

лата по енергетика и околна 
среда в Китайския югоиз-
точен университет  се каз-
ва, че ще бъдат извършени 

допълнителни изследвания, 
за да се реализира масово-
то производство на такива 
материали на ниска цена.

Учени енергетици изобретиха  
нов начин за охлаждане на сгради

Китай, и до момента успеваемост-
та й е на 100%. Въпреки това по-
добряване на надеждността, безо-
пасността и адаптивността на ра-
кетата към космическите мисии 
остава важна цел на екипа, който 
я разработва.  „В сравнение с пре-
дишната версия, „Чанджън-YAO17“ 
има 15 технически подобрения, от-
насящи се до дизайна, оптимизира-
не на процедурите в нея“, обясня-
ва Уей Уей от Китайския институт 
за технологии на ракети-носители. 

Преди 20 години Сюе Хуей, 

тогава докторант в университета 
„Цинхуа“, наблюдава по телевизи-
ята излитането на кораба „Шън-
джоу-5“. През 2009 г. той става на-
учен и технически служител в кос-
модрума „Дзиуцюен“. „Тук наме-
рих пресечната точка между дър-
жавните интереси и собствените 
си ценности“, казва той.

През тези години все повече хо-
ра като Сюе Хуей се присъединяват 

конавти бяха пионерите, пропра-
вили пътя на Китай към Космоса, 
тези от второто поколение имат 
водеща роля в програмата, трето-
то летят в пространството, а чет-
въртото се готви за бъдещи мисии. 

На пресконференцията за ми-
сията „Шънджоу-17“, Лин Сицян, 
говорител на Китайската агенция 
за пилотирани космически поле-
ти, покани всички държави, които 
се стремят към мирното използва-
не на Космос да си сътрудничат с 
Китай и заедно да участват в ра-
ботата на китайската космическа 
станция. „С напредъка на програ-
мата за изследване на Луната, ко-
гато условията позволяват, ще по-
каним за участие в нея и чужди 
космонавти“, заяви Лин.

Преди 20 години, по време на 
кратките 21 часа и 23 минути в 
Космоса на първия тайконавт Ян 
Лиуей, той постави на гърдите си 
знамето на ООН и на Китай и на-
писа в работния си дневник: „За 
мира и напредъка на човечество-
то, китайците излязоха в Космо-
са“. И действително това е миси-
ята на Китай в изследването тай-
ните на Космоса.
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В
ъншните министри на 
Китай, Южна Корея и 
Япония подновиха ме-
ханизма на тристранни-
те си срещи след чети-
ригодишна пауза.

На нея китайският първи дипло-
мат Уан И заяви, че Пекин ще про-
дължи да се придържа към прин-
ципите на приятелство и сътруд-
ничество със своите съседи. Като 
важни държави в Азиатско-тихоо-
кеанския регион, Китай, Япония 
и Южна Корея трябва да следват 
пътя на мира и развитието, което 
е в интерес на техните народи, да 
задълбочат сътрудничеството по-
между си, да се справят заедно с 
рисковете и предизвикателствата и 
да поддържат мир и просперитета 
в района, изтъкна той.

Пекин, Токио и Сеул трябва да 
действат като „стабилизатори“ 
за поддържане на регионалния 

мир и сигурност, да практикуват 
обща, всеобхватна, съвместна и 

устойчива концепция за сигурност 
и да работят за разрешаване на 
различията и споровете си чрез 

диалог и мирни средства. 
Те също така трябва да дейст-

ват като „вентили за освобожда-
ване на напрежението“, свързано 
с разрешаване на горещи пробле-
ми, каза Уан И, отбелязвайки, че 
продължаващото напрежение на 
Корейския полуостров не е в ин-
терес на никоя страна. Спешна за-
дача е нормализиране на ситуация-
та, създаване на необходимите ус-
ловия за рестартиране на диалога и 
предприемане на смислени дейст-
вия за постигането му, добави той.

Преди тристранната среща 
Уан И имаше отделни разговори 
с външния министър на Южна Ко-
рея Пак Джин и японския Йоко Ка-
микава съответно. На срещата си с 
Пак, Уан каза, че положителните 
отношения между Китай и Южна 
Корея са в полза на двете страни, 
а от тяхното влошаване ще загу-
би и Пекин и Сеул. По думите му, 
„страните ни трябва да се проти-
вопоставят заедно на тенденцията 
към политизиране на икономиче-
ски въпроси, инструментализира-
не на технологични въпроси и пре-
каленият акцент върху сигурността 
при икономически и търговски въ-
проси“. Уан И и Пак Джин обме-
ниха и мнения относно ситуация-
та на Корейския полуостров. Уан 
подчерта, че Китай винаги е бил 
стабилизираща сила в Североиз-
точна Азия и ще продължи да иг-
рае конструктивна роля за облек-
чаване на ситуацията.

По време на срещата си с Йоко 
Камикава, Уан И каза, че Китай и 
Япония трябва да уважават инте-
ресите на другата страна, а Токио 
да спази ангажиментите си по въ-
проса за Тайван, принципа за „един 
Китай“ и да се въздържа от наме-
са във вътрешните работи на стра-
ната. Отбелязвайки, че изхвърля-
нето на водата от АЕЦ „Фукуши-
ма“ в океана е свързано с морската 

Тристранната среща на външните министри 
ще внесе стабилност в региона

Китай – Япония – Южна Корея

безопасност и общественото здра-
ве, Уан И посочи, че „Китай се 
противопоставя на безотговорни-
те действия на Япония“. „Тъй като 
светът се намира на повратна точка 
в историята, изправен е пред голе-
ми предизвикателства и промени, 
ние се надяваме да обсъдим стра-
тегическото значение на сътруд-
ничеството между Япония, Китай 
и Южна Корея“, каза пък от своя 
страна Йоко Камикава. 

Въпреки съществуващите 
различия между страните по 

редица проблеми, на фона 
на сложната международна 

атмосфера, тристранната среща 
на външните министри може 
да внесе така необходимата 

стабилност в Североизточна Азия, 
както и да помогне за задълбоча-
ване на сътрудничеството и обмена 
между трите страни за компенси-
ране на отрицателното въздействие 
на настоящите геополитически на-
прежения, казва Да Джъган, дирек-
тор на Института за изследвания на 
Североизточна Азия към Академи-
ята за социални науки на провин-
ция Хъйлондзян. Според него, сре-
щата на външните министри мо-
же да проправи път за тристранни 
срещи на по-високо ниво в близ-
ко бъдеще. Тя също е полезна, за 

да се контролират настоящите раз-
личия между Пекин, Токио и Се-
ул, като същевременно се разши-
ри сътрудничеството в области, в 
които трите държави споделят об-
щи интереси, добавя той.

Връзките между трите страни 
се влошиха след последната сре-
ща на лидерите им в Чънду през 
2019 г. Исторически въпроси като 
японските престъпления по време 
на Втората световна война, както 
и настоящи битки като едностран-
ното изхвърляне в океана от Япо-
ния на водите от АЕЦ „Фукуши-
ма“ и ролята на Токио и Сеул като 
„васали“ на САЩ в региона про-
дължава да затруднява връзките.

Южна Корея и Япония са не-
търпеливи да подобрят отношени-
ята си с Китай не само защото 
перспективите за сътрудничество 
с него са в техен интерес, но също 
така затоплянето на отношенията 
между Китай и САЩ след среща-
та на Си Дзинпин и Байдън в Сан 
Франциско накара Сеул и Токио да 
преоценят политиката си, смята Лу 
Чао, експерт по корейски въпроси 
в Академията за социални науки 
на провинция Ляонин.

Той обаче посочва, че „подобно 
на САЩ, Япония и Южна Корея 
са склонни да говорят за сътрудни-
чество с Китай, като същевременно 

не зачитат основните му интереси, 
което създава пречки пред това съ-
трудничество“. Лу отбеляза, че Ки-
тай е готов „да извърви половина-
та път, за да се срещне с Япония 
и Южна Корея по средата и да 
разшири сътрудничеството, но съ-
що така няма да се поколебае да 
отвърне на всяка едностранна ре-
пресия и неуважителни коментари 
или поведение, които са срещу ос-
новните му интереси“. „За да мо-
гат трите страни да наберат инер-
ция в задълбочаването на сътруд-
ничеството, трябва да видим пове-
че действия, повече искреност как-
то от Токио, така и от Сеул“, отбе-
лязва експертът.

Въпреки че облекчаването на 
китайско-американските връзки от-
части стимулира желанието на Япо-
ния и Южна Корея да протегнат 
отново ръка на Пекин, китайски-
те експерти смятат, че по-близките 
тристранни отношения няма да на-
правят САЩ щастливи. Освен това, 
президентът на САЩ Джо Байдън 
и лидерите на Южна Корея и Япо-
ния се споразумяха в Кемп Дей-
вид през август да задълбочат во-
енното и икономическото сътруд-
ничество и отправиха най-катего-
ричното си досега съвместно ос-
ъждане на „опасното и агресивно 
поведение“ на Пекин в Южноки-
тайско море. 

Това, смята Да Джъган, е част 
от стратегията на САЩ от послед-
ните години да работят със съю-
зниците си за създаване на азиат-
ско НАТО, което ще застраши из-
ключително сериозно регионална-
та стабилност. По думите му, „ази-
атските страни трябва сами да ре-
шат различията помежду си, докато 
приканването на външни сили да 
се намесят е изключително вредно 
за стабилността и сътрудничество-
то между Китай, Япония и Южна 
Корея“. Експертът предупреждава, 
че трите страни трябва да се поу-
чат от историята, че разчитането 
на външни държави за решаване 
на регионални проблеми в край-
на сметка ще има обратен ефект.

иКономиКа

О

Китай приветства чуждестранните 
индустриални и бизнес инвестиции

рганизацията за икономическо сътруд-
ничество и развитие (ОИСР) наскоро 
публикува доклад, който повишава оч-
акванията за икономически растеж на 
Китай през следващите две години. 
Докладът показва, че китайската ико-

номика ще нарасне с 5,2%  на година, а Китай 
ще продължи да бъде основната движеща сила 
за Азиатско-тихоокеанския и глобалния иконо-
мически растеж. 

По този повод говорителят на Външно ми-
нистерство Уан Уънбин заяви, че напоследък ня-
колко международни организации и финансови 
институции са повишили очакванията за иконо-
мически растеж на Китай за тази година. Освен 

ОИСР, Международният валутен фонд също по-
виши очакванията за икономически растеж на 
страната за тази година до 5.4%. 
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Хонцун е красиво древно селце, сгушено в 
югозападната част на планината Хуангшан 
с повече от 800-годишна история. Намира се 
на 11 километра от центъра на окръг Исиен в 
провинция Анхуей. Богато на тихи пасторални 
пейзажи, древното село Хонцун е наречено 
„селото, уловено в китайската живописна 
картина“, но това, което го прави специално, 
е интересната архитектурна подредба, 
наподобяваща вол.
На 30 ноември 2000 година Хонцун беше 
добавено в Списъка на световното културно 
наследство на ЮНЕСКО, а през декември 2003 
година беше избрано за едно от дванайсетте 
исторически и културни села в Китай.

Хонцун – селото, уловено в китайската 
живописна картина

ълбоко повлия-
но от традицион-
ната култура на 
провинция Ан-
хуей, Хонцун е 
построено от ус-

пели чиновници и търгов- 
ци, които се връщат у дома 
след държавни назначения и 
пътувания. То се намира в 
подножието на хълм до по-
ток, който оформя две езе-
ра – Лунното езеро в цен-
търа на селото и Южното 
езеро. Характеризира се с 
ритмични пространствени 
вариации и спокойни алеи, 
както и с водата, идваща от 
живописна градина. 

Всичко това отразява 
стремежа към съжител-
ство в единство и хармония 
с природата. Уникалният и 
изискан стил на сградите на 

Д

Хонцун и Южното езеро 

Лунното езеро

В Хонцун са запазени  
повече от 140 етнографски къщи 

Анхуей е предаден в обик-
новени и елегантни цвето-
ве, техните фронтони са ук-
расени с деликатни и еле-
гантни резби, интериорът 
им е изпълнен с изискано 

обзавеждане. Твърдата па-
триархална система, заедно 
с нежните и искрени народ-
ни обичаи, отразява култур-
ните идеи на учените бюро-
крати във феодалното обще-
ство, които отдават специ-
ално уважение към конфу-
цианството и неоконфуци-
анството. Това оцеляло се-
ло, заедно със съседното –
Сиди, със своята над 600-го-
дишна история успяват да 
запазят научни, културни и 
естетически ценности. Те са 
богати източници за изуча-
ване на регионалните исто-
рия и култура.
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Архитектурата на Хонцун е дълбоко повлияна  
от традиционната култура на провинция Анхуей

В древното село Хонцун 
може да се порадвате на три 
вида изящни резби: дърво-
резба, каменна резба и гра-
виране на плочки.

За дърворезбите са из-
ползвани добри материали 
с ясни текстури, като бор, 
китайска ела и моминско 
дърво. Палисандровото 
дърво и нанму обикновено 
се използват за мебели от 
най-висок клас.

Каменните гравюри най- 
често са използвани още от 
времето на династия Мин 
(1368 – 1644). Повечето от 

тях украсяват врати, прозор-
ци, колони, долмени, мосто-
ви парапети и стели. Камен-
ните гравюри на мемориал-
ната арка на управителя Ху 
Уънгуан, в залата Чънджи 
и ажурът на Западната гра-
дина са сред най-изящните 
образци, които може да ви-
дите в селото.

Гравираните плочки съ-
що са широко разпростра-
нени в древното село. Мо-
жем да ги видим върху по-
криви, врати, мемориал-
ни арки, заедно с камен-
ните гравюри. Те внасят 

страницата подготви  
Галина КрУмова

китайския дворцов елемент 
в типично местните сгради, 
построеин в стила на про-
винция Анхуей.

Днес в село Хонцун съ-
ществуват над 140 етнограф-
ски къщи, построени в сти-
ла на провинция Анхуей, 
създадени по време на ди-
настиите Мин и Цин (1644 
– 1912). Те се отличават със 
сиви керемидени покриви и 

бели стени. Най-изящния 
представител на тази ар-
хитектура е зала Чънджи, 
където може да видите из-
ключителни ръчно израбо-
тени резби. Залата е толко-
ва прекрасна, че е нарече-
на от местните „Народни-
ят дворец“.

При династия Южна 
Сун (началото на 12-и век) 
селяните от Хонцун усвоя- 

ват биониката и преустрой-
ват инфраструктурата на се-
лото във форма на вол – из-
висяващите се стари дърве-
та са рогата, водни канали 
са червата, басейнът Юе-
джао е стомахът, Южното 
езеро е шкембето, а къщите 
са другите части на „вола“. 

Въз основа на усвоена-
та бионика селото също 
така успешно е внедрило в 
архитектурата си системи 
за огнеупорна защита и за 

напояване на полето. 
Всичко това прави древ-

ното село Хонцун култур-
но чудо на света. До днес 
водните канали, минаващи 
през Хонцун, все още рабо-
тят добре, осигурявайки во-
да за живота на всяко се-
мейство и превръщайки го 
в „мини воден град“.

Зала Чънджи

В Хонцун 
има три 
вида 
изящни 
резби: 
дърворезба, 
каменна 
резба и 
гравирани 
плочи
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ГеополитиКа

Екологичното проектиране  
на железопътната линия  
Момбаса – Найроби 

Железопътната линия Момбаса – Найроби, 
която беше построена от китайска фирма 
през 2017 г., минава през резервати за 
диви животни като Национален парк 
“Найроби” и Национален парк “Цаво” и 
затова бе проектирана съобразно най-
строгите изисквания за опазване на 
околната среда. 
След изследване на жизнените навици и 
миграционните пътища на дивите животни, 
бяха създадени общо 14 мащабни прохода 
за диви животни и 79 моста по цялата 
линия на железопътната линия Момбаса 
– Найроби. предвидени бяха мерки 
и за намаляване на шума, както и за 
опазването на манговите гори в Момбаса.

Светът беше разтърсен от подновяването на кървавия израелско-палестински конфликт, 
който отдавна се е превърнал в една от най-големите трагедии на новото време. Пострадаха 
хиляди невинни хора, както от израелска, така и от палестинска страна, а хуманитарната 
катастрофа в ивицата Газа е факт. За съжаление, част от международната общност не 
реагира адекватно, а напротив, извърши действия, които заплашват стабилността на 
Близкия изток, изпращайки военни сили в подкрепа на една от страните в конфликта и 
вероятно в защита на геополитическите си позиции в Близкия изток. За щастие, вече има 
инициатива за мир и тя отново е подета от КНР, която, както е известно, по-рано успя 
да стартира размразяване на отношенията между Саудитска Арабия и Иран, които бяха в 
състояние на прокси конфликт.

итайският президент Си 
Дзинпин участва неотдав-
на в извънредна виртуална 
среща на БРИКС по въпро-
са за израелско-палестин-
ския конфликт. На нея той 

заяви, че е изключително важно стра-
ните в конфликта да прекратят враж-
дебните действия и да постигнат при-
мирие веднага. Официалната позиция 
на китайската страна предлага пет кон-
кретни точки за решаване на израел-
ско-палестинския конфликт, при това 
веднага: Първо, прекратяване на огъ-
ня и край на сраженията. След това 
пълна защита на цивилното населе-
ние. Трето, хуманитарна помощ и га-
рантирането й. Четвърто - засилена ро-
ля на дипломатическото посредничест-
во. Пето, да се търси и намери поли-
тическо решение.

Си Дзинпин е категоричен, 
че международната 
общност трябва да 
действа с конкретни 
практически мерки, за да 
възпрепятства опасността 
от разпространяването на 
конфликта и заплашването 
на стабилността на Близкия 
изток като цяло. 
Изглежда, че китайската позиция 

намира и широк прием в целия Гло-
бален юг, тъй като масово държави от 
него или подкрепят директно китайски-
те идеи, или предлагат сходни на тях. 
С това фактически се оказваме в уни-
кална ситуация, когато една военна и 
хуманитарна катастрофа за първи път 
може да бъде решена с колективните 
усилия на цялата международна общ-
ност, на първо място страните от Гло-
балния юг и Китай, който се позицио-
нира в тази трагедия като техен гово-
рител. На срещата на БРИКС за палес-
тинско-израелския въпрос, която беше 
председателствана от Република Юж-
на Африка, присъстваха освен Китай 
също така новите членки на органи-
зацията: Саудитска Арабия, Арженти-
на, Египет, Етиопия, Иран и Обедине-
ните арабски емирства.

Гласът на Китай и страните  
от БРИКС е по същината си 

фундаментално различен от това, 
което доминира като дискурс в 

Запада и особено в САЩ. 
Вместо САЩ да повлияят на Из-

раел за спиране на кървавата опера-
ция в Газа, нека да си припомним, че 
те изпратиха части на своя флот в ре-
гиона, заплашвайки страни, които ня-
мат пряко отношение към конфликта 
(според редица геополитически анали-
затори американският флот в региона 
може да се използва като заплаха до-
ри не само за Хамас, колкото срещу 
Хизбула или Иран).

И докато позицията на САЩ оче- 

Китай отново е миротворец и сочи пътя за 
разрешаване на израелско-палестинския конфликт

видно е колеблива и все още изхожда от 
постулатите на хегемонистичното ми-
слене и опита за запазване на сфера на 
влияние, тази на страните от БРИКС 
и Китай е категорична – решението 
е примирие и мир, колкото се може 
по-скоро. Тук трябва да отбележим, че 
Си Дзинпин не предлага просто при-
мирие, хуманитарни коридори и дипло-
матически сондажи, а и едно съвсем 
конкретно решение на израелско-палес-
тинския конфликт. На конференцията  
на 29 ноември на ООН по повод Меж-
дународния ден за солидарност с па-
лестинския народ Си Дзинпин каза, 
че Китай винаги е подкрепял кауза-
та на палестинците за възстановява-
не на националните им законни пра-
ва. От гледна точка на Пекин има са-
мо едно решение и то е създаването на 
палестинска държава с пълна автоно-
мия и столица Източен Йерусалим, в 
границите, които са определени през 
1967 година.

Нека да припомним, че границите 
от 1967 г. са определени с консенсус на 
международната общност и решение на 
ООН. И днес Китай защитава именно 
тази законност, изхождайки от решения- 
та на ООН, когато се опитва да реши 
израелско-палестинския конфликт. Спо-
ред китайския лидер причината за този 
жесток конфликт е, че на палестинския 
народ му е отречено правото на дър-
жавност, на съществуване и на завръ-
щане по родните места. Все права, за 
които някои страни като САЩ лице-
мерно мълчат и забравят, когато им е 
удобно. Включително като игнорират 
факта, че правото на самоопределение 
и държавност е залегнало в принципи-
те на ООН, под които САЩ са се по-
дписали и които някога са защитава-
ли или поне твърдели, че защитават.

„Подчертавам в много случаи, че 
единственият адекватен начин за раз-
биване на цикъла на палестинско-изра-
елския конфликт е в решението с две 
държави, във връщането на легитим-
ните национални права на Палестина 
и установяването на Палестинска дър-
жава“, заяви още Си Дзинпин.

И както китайският лидер посочи,  
в Близкия изток не може да има мир 

и стабилност, без да се реши  
въпроса за Палестина. 

Друг е въпросът дали всички между-
народни актьори имат желанието и 
волята този въпрос да се реши. За-
сега администрацията на президента 
Байдън не показва сериозна готовност 
за търсенето на мирно решение, кое-
то да удовлетворява и двете страни и 
да изхожда от решението на ООН от 
1967 година за израелска и палестин-
ска държава в конкретни граници, спо-
ред които Източен Йерусалим е сто-
лица на Палестина.

Следвайки духа на изказванията  
на Си Дзинпин, като пореден 

изразител на мнението на Глобалния 
юг излезе и южноафриканският 

президент Сирил Рамафоса, 
който призова международната общ-
ност да се споразумее за незабавни и 
конкретни действия за край на стра-
данието в Газа и установяването на 
път към справедливо мирно решаване 
на конфликта. Руският лидер Влади-
мир Путин също се солидаризира със 
Си Дзинпин и призова за политиче-
ско решение на конфликта, казвайки, 
че регионалните държави и страните 
– членки на БРИКС, могат да участ-
ват в усилията за достигането на тако-
ва урегулиране.

Си Дзинпин също така иска да се 
свика една възможно най-скорошна 
международна мирна конференция, 
която ще бъде по-авторитетна при из-
граждането на международен консен-
сус за мир и по-бързо урегулиране на 
въпроса за Палестина. Решение, което 
да е всеобхватно, справедливо и устой-
чиво, а не временно и несправедливо.

Впрочем Китай не  
се ограничава само  

с дипломатически усилия и призиви. 
Досега страната е предоставила 2 ми-
лиона долара спешна хуманитарна по-
мощ на Палестинската национална ав-
тономия и през агенциите на ООН, а 

също и храна и лекарства на стойност 
2,1 милиона долара за ивицата Газа, с 
помощта на Египет. Си Дзинпин е дал 
ясно да се разбере, че КНР ще предос-
тави още провизии, помощ, храна, ле-
карства и пари за нуждите на хиляди-
те страдащи в Газа.

И това е поредната причина, пора-
ди която с основание може да кажем, 
че в очите на Арабския свят Китай се 
явява като носител на мир и справед-
ливост. Първо, както помните, Китай 
успя да помири Саудитска Арабия и 
Иран след десетилетия на враждеб-
ност, а сега полага огромни усилия, за 
да реши съществуващия от толкова го-
дини израелско-палестински конфликт. 
Усилията на КНР я позиционират като 
нов играч за мир и стабилност в Близ-
кия изток, който печели допълнително 
международен авторитет. Нещо, кое-
то не може да се каже за всички го-
леми държави (ако си припомним ре-
шението на Джо Байдън да прати са-
молетоносачи в региона, вместо да из-
ползва влиянието си за установяване 
на примирие).

Все повече става ясно, че 
стабилността в Близкия изток ще бъде 
установена изключително с китайско 

посредничество, 
което е логично предвид факта, че два-
та региона са все повече взаимосвър-
зани, а Пекин винаги е ценял мира и 
взаимноизгодните отношения вместо 
конфронтациите. И този свой модус 
Китай пренася при отношението си 
към палестинско-израелския конфликт. 
Вместо да фаворизира и да заема стра-
ни, както правят САЩ, Китай заема 
една съвсем ясна позиция - незабавно 
примирие, мирно урегулиране на ба-
зата на правото и решенията на ООН 
(тоест създаването на Палестинска дър-
жава) и справяне с хуманитарната ка-
тастрофа.

Всичко това показва, че ролята на 
Запада, особено на САЩ, все повече 
намалява, не на последно място, защо-
то близкоизточните страни си спомнят 
Америка преди всичко като държава 
военен интервенционист, а не мирот-
ворец, какъвто Китай например по-
каза, че е. Но в името на мира между 
израелци и палестинци, облекчаване-
то на страданията на жертвите и уре-
гулиране на напрежението в региона, 
можем да се надяваме, че Съедине-
ните щати все пак ще последват при-
мера на Китай и ще се поучат от Си 
Дзинпин, полагайки усилия, за да сп-
рат израелските военни действия в Га-
за и за започването на диалог.

В противен случай има сериозна 
опасност конфликтът да надхвърли гра-
ниците на Газа и да се разпростре из 
целия Близък изток. В този смисъл 
може да се каже, че Китай помага не 
само на страдащите палестинци, но и 
на еврейската държава, която е фак-
тически геополитически изолирана и 
всяка тактическа военна победа сре-
щу палестинците, само ще я изолира 
стратегически, вместо да я помири с 
арабите. Вместо този погрешен подход 
на конфронтация. Китай дава на Изра-
ел истинска приятелска подкрепа, като 
полага усилия за мир. Защото създа-
ването на една независима Палестина 
в границите от 1967 г. ще тушира зна-
чителна част от арабския антагонизъм 
към еврейската държава и ще премах-
не предпоставките за последващи из-
раелско-палестински и въобще израел-
ско-мюсюлмански ескалации.
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Софийски трамвай ни отвежда  
на визуално пътуване в Китай

т няколко сед-
мици по линия 
номер 10 се дви-
жи един необик-
новен трамвай, 
„облечен“ с из-

ображения, които ни пре-
насят далече от България, в 
най-голямата азиатска стра-
на. Това живописно превоз-
но средство веднага грабва 
погледите с впечатляващи 
изображения от китайската 
столица Пекин, от Шанхай, 
Нинбо и Ханджоу. Между 
пейзажите ни приветства с 
Nihao China, или „Здравей, 
Китай“, с миловидното ли-
це на панда.

Този художествен проект, 
свързан с Китай, е инициа-
тива на художничката Пе-
тя Илиева и е осъществе-
на съвместно с Китайският 
културен център в София по 
повод 10-ата годишнина от 
старта на „Един пояс, един 
път“. Глобална инициатива 

О

Завръщането на младите в провинцията 

Модата е важна дори през студената зима

село й правят предложение, 
което променя решението.

„Селото се развива и има 
нужда от квалифицирани 
млади хора. Видях, че за-
връщането ми е чудесна 
възможност, както да пред-
извикам себе си, така и да 
допринеса за родния край“, 

казва младата жена.
Дзин се връща в селото и 

става управител на европей-
ски ресторант там. Ежеднев-
ните задължения включват 
управление на дейността, 
връзки с обществеността и 
много други неща, които са 
предизвикателство за нея.

Целият персонал на рес-
торанта се състои от мест-
ни жители, много от кои-
то я познават от дете. За-
това Дзин се справя с ра-
ботата си чрез професио-
нализъм и смирение. „Ние 
поддържаме ясна граница 
между личния и професио-

умата „йонфън“ 
на китайски оз-
начава „вечно из-
обилие“ и „вечен 
просперитет“. То-
ва е и името на 

едно село, сгушено сред пас-
торалните пейзажи на окръг 
Шидзуей в североизточната 
провинция Дзилин. И точно 
както подсказва името му, 
Йонфън е благословена зе-
мя в очите на 23-годишна-
та Дзин Уантин. Израсна-
ла тук, Дзин си спомня без-
грижните дни и зимите, ко-
гато се събирали около ог-
нището на печена цареви-
ца и сладки картофи. 

Дзин заминава за Чан-
чун, за да специализира 
компютърни науки, като 
планира да стане програ-
мист или учител по инфор-
матика. И тъкмо когато се 
дипломира, хора от нейното 

апоследък няколко сту-
дени вълни преминаха 
през територията на Ки-
тай, с което може да се 
каже, че започна истин-
ската зима. Различни ви-

дове топли дрехи като пухени яке-
та, памучни палта, пуловери, ша-
лове и ръкавици веднага привляко-
ха вниманието на потребителите. 
Най-популярни са „универсалните 
зимни дрехи“ – топлите пухени яке-
та и кашмирените пуловери, кои-
то спасяват от студените темпера-
тури на китайската зима. При мъ-
жете най-търсени са топлите коже-
ни панталони, а при дамите – въл-
нените палта и пуловерите. 

Д

Н

налния живот. Но в ситуа- 
ции, в които социалният ми 
опит не достига, винаги съм 
готова да потърся съвет от 
колегите“, обяснява тя.

Преди Дзин да се присъе- 
дини към ресторанта, по-
вечето му клиенти са би-
ли млади туристи, защото 
възрастните предпочитали 
традиционната кухня. За да 
привлече повече клиенти от 
поколението Z, Дзин използ-
ва стратегии, съобразени с 
техните предпочитания. Тя 
редовно споделя специал- 
ни оферти и уроци за готве-
не в социалните медии, ка-
то от време на време орга-
низира промоционални съ-
бития. Този подход успеш-
но привлича интереса на 
многобройни онлайн енту-
сиасти, вдъхновявайки ги да 
посетят село Йонфън и да 
обядват в нейния ресторант.

на страната. Това обособява и раз-
ликата в преференциите на потре-
бителите за зимното облекло. На-
пример в провинции като Пекин, 
Дзянсу, Шандун и Ляонин пазарът 
на зимни дрехи е с най-голям дял, 
докато провинции като Хунан, Хъ-
нан, Анхуей и Тиендзин се пред-
ставят по-впечатляващо. 

Фокусът на потребителите на 
зимните якета е върху материала 
и качеството на продукта, като ко-
личеството на пуха е най-често ци-
тираният фактор за качество. Ин-
терес има и към дизайна – зато-
ва и се появяват все по-интересни 
цветове и кройки. 

По отношение на потреблението 

от различни групи хора, най-много 
са младите купувачи, родени през 
90-те години или първото десети-
летие на 21-и век.  

Но независимо дали става ду-
ма за топлоизолационен ефект или 
комфорт, потребителите имат ви-
соки стандарти и очакват от мар-
ките да отговарят на техните все 
по-разнообразни нужди. 

Ако големите марки искат да 
завладеят сърцата на младите по-
требители, топлото облекло тряб-
ва не само да сгрява тялото, но и 
да изглежда модерно. Защото мла-
дите хора все повече търсят комби-
нацията между функционалността 
и красотата.

проекта на художничката е 
изписана и кратка, любо-
питна информация за по-
казаните обекти. Вече бли-
зо 40 са пейзажите, поста-
вени върху конструкции в 
централната част на София, 
които ни запознават с мес-
та от целия свят. 

Трите спирки на „Ор-
лов мост“ ни отвеждат чрез 
шест впечатляващи карти-
ни в необятния Китай. Из-
ображения от Финладия 
до Индонезия на държа-
ви от всички континенти 
красят спирки на градския 

транспорт в София.
Новаторското творчест-

во на Петя Илиева с раз-
личните инициативите от 
проекта „Изкуство за ди-
пломация“, които спират 
погледите на жителите на 
столицата, придават еле-
мент на екзотичност в голе-
мия град и допълнят пред-
ставата ни за Китай и дру-
ги страни. Това допринася 
за по-добро опознаване на 
държавите, с които Бълга-
рия поддържа приятелски 
отношения.

Любомир михайЛов

общество

Екологичното проектиране  
на железопътната линия  
Момбаса – Найроби 

Железопътната линия Момбаса – Найроби, 
която беше построена от китайска фирма 
през 2017 г., минава през резервати за 
диви животни като Национален парк 
“Найроби” и Национален парк “Цаво” и 
затова бе проектирана съобразно най-
строгите изисквания за опазване на 
околната среда. 
След изследване на жизнените навици и 
миграционните пътища на дивите животни, 
бяха създадени общо 14 мащабни прохода 
за диви животни и 79 моста по цялата 
линия на железопътната линия Момбаса 
– Найроби. предвидени бяха мерки 
и за намаляване на шума, както и за 
опазването на манговите гори в Момбаса.

на китайския президент Си 
Дзинпин за икономическо 
и културно сътрудничество, 
в която, наред с около 150 
държави, участват Бълга-
рия и още 17 страни от Цен-
трална и Източна Европа.

Талантливата художнич-
ка, освен с оригиналното си 
творчество в различни жа-
нрове на изобразителните 
изкуства, е известна и като 

автор и реализатор на иде-
ята „Изкуство за диплома-
ция“. От миналата година 
тя превръща спирките на 
градския транспорт в Со-
фия в художествени обекти. 
На тях гражданите виждат 
сгради и природни забеле-
жителности, знакови за раз-
лични държави, но малко 
познати у нас.

Върху изображенията от 

Китай е изключително голяма 
държава със сериозни разлики в 
климата между различните части 
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Диагностиката според китайската 
традиционна медицина

П
о отношение на външ-
ния вид се обръща вни-
мание на телосложение-
то, осанката, походката, 
състоянието на кожата, 
цвета на лицето, очите, 

езика, ноктите, косата и т. н. При 
изслушването се вземат под внима-
ние гласът, силата му и тонът, тем-
път на речта, дишането. Например 
силно и шумно дишане, високата и 
бърза реч са признак за излишък, 
а слабото дишане, бавната и тиха 
реч – за недостатък. Чрез събесед-
ването се изясняват начинаът на 
живот, храненето, сънят, начало-
то на заболяването. Най-точният  
метод, използван от китайската тра-
диционна медицина – пулсовата ди-
агностика, която определя състоя-
нието на органите и дава най– точ-
на картина за него.

Пулсова диагностика
По пулса може да се определи 

изменението на потока на енергия-
та в меридианите. Благодарение на 
пулсовата диагностика е възможно 
да се избере подходящият алгори-
тъм за лечение, необходим в даде-
ния момент за конкретния паци-
ент. По пулса на човек могат да се 
видят не само настоящите болести, 
но и стари заболявания, както и та-
кива в ранен стадий на развитие. 

Диагностицирането на пациен-
та по пулса се осъществява, ка-
то се наблюдава пулсът в основа-
та на китката на двете ръце, защо-
то в тази област на ръката се съ-
бират всички дванадесет меридиа- 
на и защото кожата на китката е 
тънка, вените се виждат добре и 
там е удобно да се напипа.

В китайската традиционна меди-
цина се различават 600 вида пулс, 
но в практиката е достатъчно да 
се знаят само 50 от тях. С показа-
леца лекарят намира пулса, наре-
чен гуан, с възглавничките на сред-
ния пръст – пулса чи, а с безиме-
ния – пулса цун. Ако той натиска 
леко, значи това изследване е по-
върхностно, а ако натиска по-силно, 
значи е дълбоко. Ако пулсът се на-
пипва лесно, това означава, че има 
пълнота на енергията Ян, а ако е 
слаб – то има пустота на Ин. Вся-
ка точка съответства на функция-
та на определен орган. Точката цун 
на лявата китка отговаря на сърце-
то (при дълбок натиск) и на тън-
кото черво (при повърхностен). А 
на дясната ръка – на белите дро-
бове (при дълбок натиск) и на де-
белото черво (при повърхностен). 
Точката гуан на лявата ръка съот-
ветства на черния дроб (при дъл-
бок натиск) и на пикочния мехур 
(при повърхностен), на дясната ръ-
ка – на далака (при дълбок натиск) 
и на стомаха (при повърхностен). 
Пулсът при точката чи на лявата 
ръка показва какво е състоянието 
на бъбреците (при дълбок натиск) 
и пикочния мехур (при повърхнос-
тен), а на дясната – на перикарда 
(при дълбок натиск) и на т. нар. 

троен нагревател (при повърхнос-
тен). Това представляват дванадесе-
тте меридиана на човешкото тяло.

Пулсова диагностика не бива 
да се прави непосредствено след 
приемането на храна, алкохол или 
лекарства, когато пациентът е гла-
ден, след тежка физическа рабо-
та или умствено напрежение, след 
спорт или водни процедури, вед-
нага след събуждане, след масаж, 

след продължителен престой на 
слънце, край огън или на студе-
но място. Преди да пристъпи към 
пулсовата диагностика, лекарят 
също трябва да спази някои усло-
вия. Неговото дишане трябва да е 
спокойно и да съответства на нор-
малния пулс, т. е. за един дихате-
лен цикъл (вдишване и издишва-
не) трябва да има 4 – 5 пулсови 
удара. Температурата на ръцете му 
трябва да е такава, че да не вли-
яе на пулса на пациента. По вре-
ме на прегледа пациентът трябва 
да е седнал с изправен гръб или 
легнал по гръб. 

По пулса може да се определи 
не само здравето, но и характерът 
на човек. Условието тук е човек 
да бъде здрав и спокоен. Ако пул-
сът е 60 – 70 удара в минута, рит-
мичен и равен, то това е енерги-
чен и жизнерадостен човек. Ако е 
70 – 80 удара в минута, ритъмът 
е скокообразен и рязък, то това е 
холерик. Ако ударите са по-мал-
ко от 70 за минута, пулсът е слаб, 
но ритмичен, човекът е флегматик 
със силен и уравновесен характер. 
Ако ударите са повече от 80, сла-
би и неритмични, тогава човекът 
е срамежлив и неуверен в себе си 
меланхолик.

Диагностика по езика
Диагностиката по езика е неот-

менима част от прегледа в тради-
ционната медицина, която допъл-
ва пулсовата диагностика. 

Според китайската медицина 

всяка една функционална систе-
ма в организма ни съответства на 
един от петте елемента (огън, ме-
тал, дърво, земя и вода). Ако разгле-
даме езика според тази теория, ще 
получим следната картина: пред-
ната част на езика съответства на 
елемента огън, което представля-
ва зоната на сърцето и белите дро-
бове. Непосредствено след нея се 
намира областта, която съответ-
ства на елемента метал, която по-
казва състоянието на дихателната 
и имунната система. В центъра на 
езика е зоната на елемента земя, 
зоната на стомаха и далака. От две-
те страни са разположени зоните 
на елемента дърво, зоните на чер-
ния дроб и жлъчката. Коренът на 
езика съответства на елемента во-
да, зоната на бъбреците.

Изследването на езика може да 
даде представа за състоянието на 
системата от меридиани в органи-
зма, за недостатъка и излишъка 
на енергия във вътрешните орга-
ни, за състоянието на развиващи-
те се или скорошни заболявания. 

Езикът на здравия човек трябва 
да бъде равномерно розов на цвят, 
покрит с тънка слюнка, да няма 
отпечатъци от зъби, налепи и раз-
лични на цвят области. Промяната 
на размера на езика, цвета му, по-
явата на налепи са признак за на-
рушение в дейността на един или 
друг орган, както и за дисбаланс в 
потока на енергията ци и кръвта.

По-светлият от обичайното език 

здраве

Ерик СоЛХАйМ, 
президент на 
Института за  
зелено развитие  
на инициативата 
„Един пояс, един път“, 
бившия министър 
на околната среда 
в Норвегия и бивш 
изпълнителен 
директор на 
Програмата на ооН 
за околната среда

В китайската традиционна медицина диагностиката не 
изисква сложна апаратура и лабораторни изследвания. 
Диагностиката се извършва само от лекаря, който не се 
нуждае от специални уреди за това, тъй като всяка част от 
тялото ни дава информация за цялостното състояние на 
организма. Лекарят използва няколко метода, за да определи 
състоянието на пациента. Това са: външен вид, изслушване, 
събеседване и изследване на пулса. 

е синдром за недостатък и „студ“. 
Това състояние е характерно, ко-
гато има недостиг на енергията ци 
и на кръвта, недостиг и по-слаба 
Ян енергия. Светлият и тънък език 
обикновено се наблюдава при не-
достатък едновременно на кръв и 
на Ци. Светлият и сух език е при-
знак за недостатък на Ян, а свет-
лият и удебелен език с отпечатъ-
ци от зъби и влажна повърхност – 
за недостиг на Ян и задържане на 
течности. 

Червеният език е признак за 
горещина в тялото. Червеният сух 
език с малко налепи или без нале-
пи и възможни цепнатини се на-
блюдава при излишък на горещи-
на поради недостиг на Ин енер-
гия. Червеният език с ясно изра-
зени цепнатини свидетелства за 
увреждане на Ин на стомаха. Из-
тънелият, сух червен език показ-
ва активиране на „горещината“ и 
увреждане на течностите в орга-
низма. Почервеняването на върха 
на езика е белег за повишаване на 
„огъня“ на сърцето. А почервеня-
ването от двете страни на езика – 
за „огън“ в черния дроб и пикоч-
ния мехур.

Виолетовият език е признак за 
застой на кръвта, който може да 
бъде свързан както с „горещина“, 
така и със „студ“. Светловиолето-
вият влажен език обикновено се 
наблюдава при застой на кръвта, 
предизвикан от недостиг на Ян и 
натрупване на „студ“, а тъмновио-
летовият сух език – при застой на 
кръвта поради активиране на „го-
рещината“. Освен това тъмновио-
летов език се наблюдава при ня-
кои заболявания на сърцето, хра-
нително отравяне и предозиране с 
лекарства.

При диагностицирането по ези-
ка също има някои условия, за да 
бъде вярна диагнозата. Прегледът 
трябва да се извърши при естестве-
на светлина, сутрин, преди измива-
нето на зъбите. При прегледа ези-
кът не трябва да се напряга, защо-
то това може да измени формата и 
цвета му. Трябва да е минал поне 
час след ядене, пушене или прием 
на лекарства, т. е. всички възмож-
ни фактори, които влияят на цве-
та на езика.

Въпреки че на пръв поглед ня-
ма нищо сложно при прегледа, 
възможните изменения на езика 
са стотици. Затова са необходими 
достатъчно познания и натрупан  
опит, за да бъде поставена точна-
та диагноза.

Трактат за пулса  
от Уан Шусо (IV век)
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Ерик СоЛХАйМ, 
президент на 
Института за  
зелено развитие  
на инициативата 
„Един пояс, един път“, 
бившия министър 
на околната среда 
в Норвегия и бивш 
изпълнителен 
директор на 
Програмата на ооН 
за околната среда

туризъм

В град Цицихар в провинцията Хъйлондзян 
се намира известният резерват „Джалон”. 
Той е богат на езера, растения и блата. 
Освен богата флора, в резервата има и редки 
животински видове. Сред най-известните 
обитатели на резервата са червеноглавите 
жерави. Този вид птици е в списъка на 
застрашените от изчезване животни на 
Международния съюз за защита на природата. 
Броят им в целия свят е не повече от 2000. 

ервеноглавият же-
рав е смятан за 
мигрираща пти-
ца, но от няколко 
години насам ки-
тайски еколози се 

опитват да задържат птиците 
в природния резерват „Джа-
лон”, създавайки им необхо-
димите условия за живот. 

Най-подходящото място 
за престой и размножава-
не на тези птици са езерата 
и гъстите тръстики, а в ки-
тайския резерват има много 
такива места. Броят на чер-
веноглавите жерави, които 
са отгледани и към момен-
та живеят постоянно в ре-
зервата, нараства последните 
няколко години. По думите 
на специалистите, с течение 
на времето местните жера-
ви са променили навиците 
си за преселване и вече не 
мигрират през есента, а ос-
тават за постоянно тук. За-
това туристите могат да ги 
видят през всички сезони 
на годината.

Водата в „Джалон” е 
много бистра и чиста. Чер-
веноглавите жерави се хра-
нят с рибки, скариди и коре-
ни на растения. Тръстиките 

Ч

Резерватът „Джалон” –  
домът на червеноглавите жерави

местното правителство е 
създало туристически ра-
йон край мочурището. Ту-
ристите не могат да влязат 

в мочурището, а само могат 
да гледат жеравите от спе-
циална сграда с 30 м висо-
чина. За опазването на тези 

скъпоценни птици резерва-
тът не само предприема 
мерки за защита на птиците, 
но и извършва изкуственото 

им размножаване. 
Тук вече се намира 

най-голямата база за из-
куствено размножаване на 
този вид животни в света. 
Всяка година жеравите сна-
сят и мътят по две яйца. В 
края на октомври и в нача-
лото на ноември те отвеж-
дат малките жерави на юг и 
се връщат с тях през проле-
тта следващата година. 

Цицихар е известен по 
света не само като дома на 
красивите червеноглави же-
рави, но и като забавна зим-
на туристическа дестинация. 
Снежният пейзаж там е не-
вероятен – червено-зелени-
те къщи до пистата контрас-
тират ясно на фона на бе-
лия сняг. 

В курорта се предлагат 
различни зимни спортове 
като ски, сноуборд, спортни 
шейни и много други. 

в резервата са високи от  
1 до 3 метра. За хората е 
трудно да влязат в резерва-
та. Това създава добри усло-
вия за живота и размножа-
ването на птиците.  

За да се защити еколо- 
гичната среда на резервата, 
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Едва ли на света има държава с по-богато и хилядолетно културно-
историческо наследство от Китай. За повечето от нас Древен 
Египет е далечно минало. Нека само да припомним, че класическата 
древноегипетска цивилизация е била смятана за древна история дори 
от римляните. Същото важи и за Шумер, Акад и Вавилон, които са 
съществували като цивилизации между 3000 и 500 г. пр. н. е.

Култура

о днес на света 
има една все още 
жива и процъфтя-
ваща цивилиза-
ция, която е би-
ла тяхна връстни-

ца – китайската цивилизация. 
Китай може да проследи ис-
торията на своята цивили-
зация приблизително около 
5800 години назад в минало-
то. И този разтърсващ съзна-
нието цивилизационен кон-
тинуитет на Китай крие ре-
дица уроци и очарователни 
наслади за хората, които се 
интересуват от изкуство, кул-
тура и история.

Повечето хора, когато чуят  
за Китай и културно-истори-
ческото му наследство, ведна-
га се сещат за Великата ки-
тайска стена, която безспор-
но е удивителен исторически 
обект. Но от над 1100 кул-
турни обекта по Световната 
конвенция за културното на-
следство, освен Великата ки-
тайска стена, още 56 се на-
мират в КНР днес. 

Както Си Дзинпин зая-
ви в доклада си по време на 
ХХ конгрес на Китайска-
та комунистическа партия:  
„...ние ще вложим повече уси-
лия в защитата на културни-
те артефакти и наследство, за 
да пазим по-добре и да съх-
раним историческото и кул-
турното наследство в рамките 
на градското и селското раз-
витие, както и ще изградим и 
ще използваме добре нацио-
налните културни паркове“. 
Освен това той добави: „Ще 
насърчим позитивната взаи-
мовръзка между културата и 
туризма и ще насърчим дъл-
боката интеграция на двата 
сектора“.

Думите на китайския 
лидер се потвърждават и от 

фактите. През 2022 г.  
Китай е бил на второ място 

в света по приноса на 
туризма и пътуванията  
към брутния вътрешен  

продукт на страната 
и близо 814 милиарда долара 
е печалбата от сектора. Той 
също така е първи в света по 
приноса на туризма и пъту-
ванията за заетостта – бли-
зо 66 милиона работни мес-
та има в сектора още през 
2014 г. Делът на туризма, в 
това число и на културно-ис-
торическия, в БВП на страна-
та е бил 9,3 % през 2013 г., а 
през 2017 г. вече е 11 %. Са-
мо вътрешнокитайският ту-
ризъм е допринесъл с цели 

Н

1,47 трилиона долара – пове-
че от икономиката на някои 
европейски страни като Пол-
ша или Холандия, през 2018 г.

Дългата история на Ки-
тай е оставила неизброими 
културни и исторически ар-
тефакти. Споменатата Вели-
ка китайска стена е на повече 
от 2000 години. Това безпре-
цедентно по мащабите си за-
щитно съоръжение се прос-
тира на цели 21 196 киломе-
тра по дължина и премина-
ва през различни области и 
климатични пояси. Днес по-
вече от десет участъка от Ве-
ликата стена са отворени за 
посетители.

По някогашния Път на 
коприната могат да се 

видят и уникални пещери с 
безценни древни  

фрески и скулптури  
в провинция Гансу. 

Най-известните между тях са 
пещерите Могао – система от 
492 пещери с фрески и скални 
статуи, които биха изумили 
всеки човек. Само статуите 
са над 2100 на брой. Подобен 
род изкуство има и в Южен 

Пет хилядолетия китайска история  
и култура крият уникални поуки  
и уроци за света

пристанищният град Цюен-
джоу, от който е тръгвал 
Морският път на коприната. 

Градът е наречен „много 
велик и благороден“ от ве-
нецианския пътешественик 
и откривател Марко Поло. 
Цюенджоу е било едно от 
първите китайски приста-
нища, отворени за външния 
свят. Той се превръща в прос-
периращ търговски център 
между 10-и и 14-и век при ди-
настиите Сун и Юен, а по-
край търговията и във важен 
културен център.

Китай е признат 
световен първенец и по 

нематериалното културно 
наследство, след като през 

2020 г. стана страната с 
42 нематериални културни 

наследства, вписани в 
Списъка на ЮНЕСКО. 

Тогава бяха добавени Тай 
Чи и церемонията Уанчуан. 
Страната се присъедини още 
през 2004 г. към Конвенция- 
та за опазване на нематери-
алното културно наследство 
на света. Тай Чи, както е из-
вестно, е традиционно физи-
ческо упражнение, което има 
за цел да подобри здравослов-
ното състояние и да поддър-
жа душевния мир на човека. 
То се заражда в китайската 
провинция Хънан през 17-ти  
век, а днес е популярно по 
цял свят, включително и в 
България.

Що се отнася до церемо-
нията Уанчуан, тя е свърза-
на с обредни практики, про-
изтичащи от народните оби-
чаи за отдаване на почит на 
„морския бог“, който закри-
ля хората и земите им.

От 2005 до 2009 г. Китай 
извърши първото преброява-
не и направи списък на не-
материалното си културно 
наследство. Преброени бяха 
цели 870 000 нематериални 
културни източника, с кое-
то за пореден път Китай до-
каза уникалността на своя-
та хилядолетна цивилизация.

През 2010 г. в списъка с 
нематериалното културно на-
следство са включени и аку-
пунктурата и традиционна-
та китайска медицина, кои-
то вече широко се практику-
ват не само в Китай.

Китайските държавни 
агенции, бизнесът, общество-
то и властите се фокусират 
върху откриването и консер-
вацията на различни обичаи 
и културни практики, което 
непрекъснато води до разши-
ряване на представата за бога-
тото китайско и човешко не-
материално културно наслед-
ство. Тепърва има и още мно-
го, които да се откриват, кон-
сервират и показват на света.

Китай, например в провин-
ция Съчуан, където човек мо-
же да види гигантската ста-
туя на Буда, извисяваща се 
на 71 метра височина.

Интересно място също 
е Шаолинският манастир в 
Хънан, който е родно мяс-
то на дзенбудизма. Известен 
е с практикуващите кунгфу 
монаси, а също и с безценни 
предмети на изкуството ка-
то близо 500 фрески. В Хъ-
бей пък може да се види ма-
настирът Удан, високо в пла-
нините, който е свещен за та-
оистите и е може би най-до-
брият пример за старинна та-
оистка архитектура.

Читателите сигурно 
веднага ще се сетят и за 

безценната Теракотена 
армия, създадена от първия 

император Цин Шъхуан, 
за да го пази дори в смъртния 
му покой. И така, ако про-
следим усилията на Китай 
да запази културното наслед-
ство, ще видим, че откакто 
се присъединява през 1985 г.  
към Конвенцията за светов-
ното културно наследство, 

страната е увеличила броя 
на локациите по него до 56. 

Само през последното де-
сетилетие Китай е добавил 
15 нови културно-истори-
чески обекта, шест от кои-
то са включени в списъци-
те с уникално културно на-
следство, а шест в списъка 

„Памет на света“. И това е, 
без да броим 15-те геопар-
ка, които са се присъединили 
по програмата на ЮНЕСКО 
към мрежата на геопаркове-
те, както и петте природни 
резервата.

Културното наследство на 
Китай – от уникалната ар-
хитектура, запазена още от 
древността и Средновековие-
то, до паметниците, археоло-
гическите локации, природ-
ните резервати и уникалните 
артефакти, отразява история- 
та на страната през послед-
ните над пет хиляди години. 

През 2013 г. например, 
планините Тиеншан в 

северозападния Синдзян 
са включени в Световния 
списък на обекти. Става 

въпрос за уникална 
екосистема в една умерено 

суха климатична зона, 
според ЮНЕСКО.

Голямо археологическо 
откритие от 20-и век са и ру-
ините на град Лянджу (3300 
– 2300 г. пр. н. е.) в Ханджоу, 
които са включени в Списъ-
ка на ЮНЕСКО през 2019 г.  
Останките на този древен 
град са уникални с това, че 
в тях археолозите откриват и 
белези на сериозен междуку-
лтурен диалог. 

Си Дзинпин казва, че ар-
хеологическите разкопки в 
този район са „доказател-
ство за съществуването на 
поне пет хиляди години ки-
тайска цивилизация“. Според 
китайския лидер тази лока-
ция на ЮНЕСКО в Китай, е 
„безценно съкровище, което 
не може да бъде заменено“.

През 2021 г. в списъка 
на ЮНЕСКО е включен и 
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АЛИАНС МЕДИЯПРИНТ

Използвани са материали  

на АГЕНЦИЯ „СИНХУА“ и CRI

лавният треньор 
на китайския на-
ционален отбор по 
бързо пързаляне с 
кънки Ли Ян каза, 
че се опитва да въз-

питава младите спортисти в 
шампионски дух, докато от-
борът провеждаше открита 
тренировка в Capital Skating 
Oval в Пекин, съобщи ки-
тайското англоезично изда-
ние „Глобъл таймс“. 

Отборът се подготвя за 
Световната купа по бързо 
пързаляне с кънки ISU 2023-
2024 г., състезанията за коя-
то се провеждат в шест по-
редни събития. Сезонът за-
почва в Обихиро, Япония 
през декември, и ще завър-
ши на 4 февруари в Квебек 
Сити, Канада. Скейтърът с 
най-много точки на всички 
състезания по дадена дис-
танция в края на серията 
ще бъде краен победител 
в Световната купа на тази 
дистанция.

Китайските кънкьори 
вече са в Япония за пър-
вия етап от сериите от Све-
товната купа и се вълну-
ват от предстоящото със-
тезание, в които се надя-
ват да оставят своя отпе-
чатък с добро класиране, 

се повече хора в 
Китай се обръщат 
към спортовете на 
открито в търсе-
не на по-здраво-
словен начин на 

живот по-близо до приро-
дата. Общата категория на 
всички „спортове на откри-
то“ се отнася до множество 
състезателни, фитнес и раз-
влекателни спортни дейнос-
ти, които се провеждат из-
вън спортните зали и съо-
ръжения, главно в градски-
те паркове или в покрайни-
ните на населените места. 
Те са все по-важна част от 
системата за обществено об-
служване на по-високо ни-
во за програмата за нацио-
нален фитнес. Хора от раз-
лични възрасти и различ-
ни социални слоеве изби-
рат именно тези дейности, 
а китайската индустрия за 
спортове на открито започ-
ва да процъфтява.

Популярността на спор-
товете на открито е резул-
тат от множество фактори, 
като икономическото раз-
витие и повишената здрав-
на осведоменост. Експер-
тите твърдят, че през по-
следните години все повече 
хора са осъзнали, че физи-
ческите упражнения на от-
крито са добро лекарство за 

Г
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Китайските скейтъри се готвят  
за състезанията за световната купа

Спортовете на открито в Китай  
се развиват все по-бързо

отбелязва „Глобъл таймс“. 
Вторият етап от световно-
то първенство по кънки ще 
се проведе на Capital Skating 
Oval в Пекин.

Ли Ян, сподели пред 
„Глобъл таймс“, че очаква 
повече млади китайски иг-
рачи да направят пробиви 
през новия сезон.

„Работихме усилено, за 

да подобрим цялостната 
подготовка на национал-
ния отбор през тази вече 
към края си година. Ис-
каме да развием шампи-
онското мислене в нашия 
отбор по време на трени-
ровките и особено по вре-
ме на състезанията, спо-
дели Ли.

Начело на китайския на- 

ционален отбор на скей- 
търите е Гао Тиню, кой-
то счупи олимпийския ре-
корд, като спечели бягане-
то на 500 метра при мъже-
те на Зимните олимпийски 
игри в Пекин през февруа-
ри 2022 г. Това беше и пър-
вият златен медал за Ки-
тай в бързото пързаляне с 
кънки за мъже на игрите.

поддържане на здравето. Та-
ка все повече хора започват 
да обръщат повече внима-
ние на значението на спор-
товете на открито за укреп-
ване на тялото и регулира-
не на емоциите.

Предизвикателствата и 
вълнението от спорта на от-
крито позволяват на хората 
да се докоснат до природа-
та, да укрепват здравето си 
и да получат физическо и 
психическо удовлетворение. 

Така тези спортове завладя-
ват ежедневието на все по-
вече и повече хора. Според 
статистиката към края на 
2021 г. броят на участници-
те в спортове на открито в 
цялата страна е надхвърлил 
400 милиона души. „Учас-
тието в спортове на откри-
то е не само начин за по-
добряване на физическото 
състояние на човек, но и 
процес на взаимодействие 
с природата, предизвикване 

и изследване на неизвест-
ното. Ако погледнем дори 
по-дълбоко, това е начин да 
почувстваме уважение към 
природата и да ценим на-
стоящия живот“, каза Чън 
Пейна, световен шампион 
по уиндсърф.

Експерти коментират, че 
индустриалната верига за 
спорт на открито може ди-
ректно да стимулира расте-
жа на потреблението в мно-
го сфери, като изследване 
и разработка на оборудва-
не и производство, туризъм 
и здравеопазване, образо-
вание и обучение. Според 
статистиката на Китайска-
та текстилна бизнес асоци-
ация, пазарният размер на 
китайската индустрия за 
продукти на спорт на от-
крито достига до 197,1 ми-
лиарда юана през 2022 г. и 
се очаква да нарасне до 240 
милиарда юана през 2025 г.

„Планът за действие за 
насърчаване на изграждане-
то и подобряването на об-
служването на спортни съ-
оръжения на открито (2023 
– 2025)“ предлага до 2025 г. 
общият мащаб на спортна-
та индустрия на открито да 
достигне 3 трилиона юана. 
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Снимка Синхуа

Провинция Хубей промотира 
туризма в най-големия град 
на Нова Зеландия

П
ровинция Хубей,  
Централен Ки-
тай, популяри-
зира уникална-
та си култура и 
туризъм в Оук-

ланд – най-големия град в 
Нова Зеландия. 

Хубей е дом на четири 
обекта на световното при-
родно и културно наслед-
ство на ЮНЕСКО и хиля-
ди туристически атракции. 
Туризмът играе важна роля 
за икономиката на провин-
цията и подобно партньор-
ство може да донесе мно-
го положителни резултати 
в сферите на авиационна-
та свързаност, изграждане-
то на инфраструктура, кул-
турата, образованието и др. 

24 новозеландски пред-
приятия също така са из-
брали Хубей за своите биз-
нес дейности, давайки добра 

основа за развитие на тури-
зма, фармацевтичното про-
изводство, текстила и облек-
лото, селскостопанския сек-
тор, търговията и др.

Събитието в Оукланд 
за промотиране на ки-
тайската култура и туризъм 

включваше демонстрация 
на традиционна китайска 
чаена церемония, фотоиз-
ложби и художествени пред-
ставления, които се очаква 
да насърчат туризма и кул-
турния обмен между Хубей 
и Нова Зеландия.

Снимка Синхуа

72-годишна бяга 100 метра за 16,9 секунди
Наскоро в ханджоу се проведоха състезания по лека атлетика за любители. В състезанието на 
100 метра при жените 72-годишната би Силин зае първо място в своята възрастова група, като 
пробяга 100 метра за 16,9 секунди, съобщи People’s Daily онлайн.

П
олярните изсле- 
двания стават 
все по-важни за  
справяне с пре- 
дизвикателства-
та, породени от 

глобалното изменение на 
климата. 

„Чрез изучаване на ефе- 
ктите от глобалното затоп-
ляне върху полярната био- 
сфера и ледниците можем 
да предвидим големи въз-
действия, които то може 
да има върху климата и 
околната среда на Земя-
та през следващите десе-
тилетия“, коментира Хъ 
Фан, ръководител на ки-
тайската арктическа стан-
ция „Хуанхъ“. „Подобни 

мултидисциплинарни из-
следователски дейности иг-
раят важна роля за разби-
рането на глобалното из-
менение на климата“, до-
бавя още той.

Глобалното затопляне 
оказва значително влия-
ние върху движението на 
ледниците в полярните ре-
гиони и китайските изсле-
дователи прилагат мулти-
дисциплинарни методи за 
изучаване на тези ефекти-
те. Благодарение на тази 
си дейност световните лед-
ници и полярната покрив-
ка ще бъдат разбирани все 
по-добре и ще могат да бъ-
дат предприети конкретни 
мерки за тяхното опазване. 

Цветните къщи на Шитан
Село Шитан е известно с ярко оцветените си къщи, които са 
много красиви при залез-слънце.

Снимка Синхуа

Модно шоу 
на дрехи с 
етнически 
елементи в 
Гуейджоу 
В южнокитайската 
провинция 
Гуейджоу се 
проведе модно 
ревю, на което 
бяха представени 
дрехи с елементи 
на етническата 
група буи. 
Те показват 
уникалните техники 
и културата на 
нематериалното 
културно 
наследство на този 
китайски етнос.

за 1 месец 4 лв.

за 3 месеца 12 лв.

за 6 месеца 24 лв.

за 12 месеца 48 лв.

Може да се абонирате  
във всички пощенски 
станции в страната и  
в редакцията на адрес:
софия, ул. „Г. раковски“ 99 
тел.: 02/944 1026

Абонирайте се за 2024 г.
Каталожен № 381

Полярните 
изследвания ще 
изучават глобалното 
затопляне


